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سیاستمداران

 اظهارات خلاف واقع 
درباره پایان حصر

اســدالله بادامچیــان، دبیرکل حزب مؤتلفه اســامی، 
اخیراً در گفت وگو با خبرآناین در خصوص مسئله حصر 
میرحسین موسوی، مهدی کروبی و زهرا رهنورد، مدعی 
پایان این محدودیت ها شده و گفت: »الان این ها حصـر 
نیستند. این ها را می روند می بینند، همه کار می کنند. 
یک دلیل حصر این اســت که این احتمال داده می شد 
دیگــران این هــا را به قتل برســانند و به پــای جمهوری 
اسامی بگذارند. حصر این ها دیگر تمام شده. آن ها دیگر 
مدت هاست که در حصر نیستند.« در پی این سخنان، 
حســین کروبی، فرزند مهدی کروبــی در گفت وگویی با 
امتداد، ضمن تکذیب اظهــارات دبیرکل حزب مؤتلفه، 
تاکید داشــت:»من به جد این اظهارات خــاف واقع را 
تکذیب می کنــم. هیچ اتمام حصری صــورت نگرفته و 
حصر همچنان ادامه دارد. اتفاقاً پس از آنکه آقای کروبی 
عنوان کــرد؛ من تــا مادامی که مهندس موســوی رفع 
حصر نشود، خواستار رفع حصر نبوده و آن را نمی پذیرم، 
مسئولین مربوطه شرایط حصر را سخت تر کردند. حتی 
برخی اشــخاص که چند باری توانسته بودند؛ نزد پدرم 
بیایند برای ماقات با مخالفت روبه رو شده اند. به عبارت 
دیگر، حصر پس از مصاحبه پدرم، بهتر که نشــد هیچ؛ 
شــاهد بدتر شــدن وضعیت آن نیز بودیم.« وی در ادامه 
افزود:»اما دربــاره اظهارات اخیر دبیــرکل مؤتلفه، لازم 
هست بگویم بخشی از حاکمیت تصور می کند نظام برای 
آقای کروبی و موسوی ماطفت نشان داده و محصورین 
را با غل و زنجیر به ســقف آویزان نکردند! ضمن اینکه در 
خصوص اظهارات ایشــان مبنی بــر اینکه محصورین با 
آرامــش دنیا را ترک کنند نیز باید صراحتاً بگویم که با کار 
درست و صحیحی که محصورین در سال ۱۳۸۸ کردند، 
مطمئن باشید در پیشگاه خدا و مردم در آرامش کامل به 
سر می برند. در واقع این، آقای بادامچیان و دوستان  شان 
هستند که در این ۱۶ سال آرامش نداشته و هر روز منتظر 

مخالفت های جدی از سوی مردمند.«

 نخستین فرماندار زن 
استان کردستان

آرش زره تن لهونی، اســتاندار کردســتان طی حکمی 
ســودابه ضرغام نــژاد را به عنوان فرماندار شهرســتان 
دهگان معرفی کرد. سودابه ضرغام نژاد، پیشتر سمت 
معاون برنامه ریزی و توسعه فرماندار سنندج را به عهده 
داشته و اکنون خودش فرماندار یکی از شهرستان های 
استان کردستان محسوب می شود. ضرغام نژاد پیش از 
این به عنوان مدیرکل اداره کل امور بانوان اســتانداری 

کردستان مشغول به فعالیت بود.

مسئله ظریف در سران قوا هم 
مطرح شد

شــهرام دبیری، معــاون پارلمانی رئیس جمهــوری در 
گفت وگو بــا ایلنا، دربــاره این که برخــی از نمایندگان 
مجلس معتقدند بر اســاس قانون مشــاغل حساس، 
جــواد ظریــف، معــاون راهبــردی دولــت بایــد کنار 
گذاشته شــود، درباره تصمیم دولت در این خصوص، 
عنوان کــرد: »آقای رئیس جمهور جلســه ای با مجمع 
نمایندگان تهران داشتند و دوستان هم مسئله را مطرح 
کردند. آقای پزشــکیان هــم توضیح دادند کــه اقدام 
قانونی در این ارتباط انجام شــده اســت و لایحه ای به 
مجلس ارائه شــده و در ســران قوا هم مطرح شده که 
اگر این مسئله به شکل قانونی اصاح شود، روند ادامه 

فعالیت آقای ظریف هم انجام خواهد شد.«

Ó فکر می کنید این شرایطی که تشریح کردید چه عواقبی برای کشور دارد؟ 
عواقب که معلوم اســت؛ بحران مشروعیت که ایجاد شده، بحران مشــارکت ایجاد شده، بحران نفوذ 
که ایجاد شــده است و بحران کارآمدی در کشــور به وجود آمده است؛ همه اینها را در کشور داریم. در 
کشــوری که این همه بحران وجود دارد، چه عاقبتی می توان برای آن متصور بود؟ کشوری که توانایی 
حل مشــکاتش را ندارد و با بحران کارآمدی روبه رو است. در حوزه اجتماعی، اقتصادی، سیاسی؛ در 
کدام حوزه نظام توانست بحران ها را حل کند؟ در مسئله اجتماعی آیا استفاده از دیش و ماهواره را حل 
کرد؟ مسئله فیلترینگ را توانست حل کند؟ مسئله حجاب را توانست حل کند؟ در مسئله سیاسی برای 
عدم مشارکت مردم و گرایش نیروهای سیاسی به سمت رادیکال شدن کاری کرد؟ در زمینه اقتصادی 
توانســت مشــکل تورم و گرانی را حل کند؟ حالا اینکه چه خواهد شــد را نمی توان در حوزه سیاست 
پیش بینی کرد. زمانی است که گروه نخبه حاکمی تصمیم می گیرد و سرنوشت کشور را عوض می کند 
همانطــور که با تصمیم برای این دوره از انتخابات توانســت از غلبه گروه امثال جلیلی و میرباقری به 
قدرت جلوگیری کنند، گاهی می توانستند استراتژی را عوض کنند، به دامن مردم برگردند و مطالبات 
آنها را تامین کنند و یا این شرایط می تواند ادامه داشته باشد و شکاف بین حکومت و ملت ادامه یابد و 

کل ملت را از دست بدهند. 
Ó در سیاست بین المللی هم معتقد هستید که تعلیقی وجود نداشته؟ 

بله در ســطح بین المللی هم به همین معتقد هستم. اصاً تعلیق در عرصه سیاست وجود ندارد و مبارزه 
همواره و دائمی است. مبارزه برای کسب قدرت و افزایش ثروت ادامه دارد اما به تناسب قدرت طرف مقابل، 

استراتژی ها تغییر می کند. 
Ó  و مسئله رفع تحریم، این موضوعات کاملًا در حالت FATF به عنوان نمونه در کشور ما در موضوع 

تعلیق به سر می برند و وزیر امور خارجه دائماً در حال رایزنی با کشورهای منطقه درباره موضوعات 
 FATF اخیر اســت. توجه نکردن به این موضوعات و این نکته که موضوع رفع تحریم و مســئله
در چند دولت ادامه داشــته و هنوز نتوانستند این مســائل را به نفع مردم حل و فصل کنند چه 

آسیب هایی برای کشور خواهد داشت؟
همیــن گروه اقتدارگرا دنبال حذف جریان اصاح طلبی بوده اند و تفکر امثال آقای میرباقری جلوی این 
موضوعات را گرفته است و کاری هم نمی توانند بکنند. بعاوه دولت در ایران کاره ای نیست. مسئله برجام 

را آیا دولت هوا کرد یا مجلس دهم؟ FATF را چطور؟ این موضوعات در ید قدرت دولت نیست.
Ó  در نتیجه نمی توانیم انتظار داشته باشیم که دولتمردان ما سیاستی در پیش بگیرند که از این 

وضعیت معلق از نظر من و از نظر شما غیرمعلق ولی آسیب زا خارج  شویم؟
این بستگی دارد به اینکه چقدر قدرت حاکم اجازه دهد؛ اگر قدرت حاکم اجازه ندهد هیچ کاری نمی توان 

کرد. 
Ó  .با آمدن آقای پزشکیان نشانه هایی پدیدار شد که حاکمیت نیز تمایل دارد تغییراتی ایجاد شود 

فکر می کنید این گروه های اقتدارگرا هستند که در نهایت موفق خواهند بود یا این بار می توانیم 
امیدوار باشیم ماجرا فرق می کند و شاهد برخی تغییرات بود؟

اینجا بستگی دارد به اینکه اراده نظام بر این باشد که گروه اقتدارگرا را کنترل کند یا نه، آیا به آنها اجازه دهد 
در بزنگاه ها حاضر شوند و جلوی دولت بایستند؟ 
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مسعود سپهر، اســتاد علوم سیاسی دانشگاه آزاد شیراز در 
گفت وگو با هم میهن به دلایل تعلیق سیاست های داخلی و 

خارجی کشور پرداخته است که در ادامه می خوانید.

Ó  در زمینه سیاســت های داخلی چندین ســال است که 
کشور در شرایط تعلیق به سر می برد و عملًا مطالبات مهم 
برای مردم بدون پاســخ مانده اســت. وقتی از سخنگوی 
دولت می پرسند رفع فیلترینگ چه شد، جواب می دهد 
صبوری کنید، این تعلیق در اجرای موضوعات مختلف از 
حجاب و فیلترینگ گرفته تا مسائل اقتصادی چه دلیلی 

دارد؟
تصــور می  کنم مهمترین مشــکل دولت هــای ما این اســت که 
دولت های توانمند و قوی نیســتند. یعنی بسیاری از مسائلی که 
نیاز به تصمیمات مهم دارند، در کشــور این امکان وجود ندارد که 
این تصمیمات اخذ شــوند. دلیل آن نیز این است که هر دولتی - 
فرقی نمی کند کدام دولت به ویژه دولت هایی که در چند سال اخیر 
بودند - از پیامدهای اجتماعی و بین المللی تصمیمات سختی که 
باید گرفته شــود تا از این حالت تعلیق خارج شویم هراس دارند و 
نمی توانند جوابگوی نیروهای مختلف در ســطح کشور باشند؛ 
به ویژه اگر قرار باشد فرایند توسعه را در کشور به کار ببریم با چالش 
بســیاری مواجه هستیم چراکه در همه نظریه های توسعه یکی از 
پایه های پیشرفت و پیشبرد پروژه توســعه، دولتِ توانمند است؛ 
دولتی که از یک سو مورد اعتماد و مشارکت مردم باشد و از سوی 
دیگــر در درون خود دارای یــک وحدت برنامه و وحدت توافقی بر 
روی پروژه توسعه باشد. در ایران هیچ کدام از این معیارها را نداریم؛ 
به ویژه که چند ســال است نبود آنها تشدید شده است. البته باید 
اشاره کنم سابقه این مسئله طولانی است و باید نیروهای مختلفی 
که در درون و بیرون حاکمیت هستند را راضی کنند و این تصمیم 
برای اینکه اینهــا را به حرکت درنیاورد و آرام کنند به حالت تعلیق 
در می آید و در نتیجه اراده سیاســی لازم برای حل مشکات قابل 

تحقق نیست.
Ó چنین شرایطی چه عواقبی برای کشور در پیش دارد؟ 

طبیعی اســت که این شرایط باعث می شــود نیروهای عمده ای 
که به ویژه باید در جهت توســعه به کار گرفته شوند، به خاطر این 
شــرایط قادر به عمل نیستند. عده ای ناامید می شوند و نمونه آن 
را در مهاجرت هــا می بینیم. عده ای هم قادر به کاری نیســتند. 
سال هاســت که این شــرایط مدیران ما را ناتوان کرده اســت و در 
همه سطوح مدیران قادر به تصمیم گیری نیستند. در بین مدیران 
واقعه ای مشــهور است که از زمانی که آقای کرباسچی بعد از ارائه 
آن خدمات در شهر تهران جلوی میز قاضی ایستاد و آنگونه با وی 
رفتار شد، اصاً مدیریت در کشور خودش را به خطر نمی اندازد تا 
کارهای بزرگ و خوب بکند و حاضر نیســت عواقب این مسئله را 
بپذیرد. این مسئله روزبه روز گسترده تر و بدتر می شود. یعنی همه 
می گویند چرا باید تصمیماتی بگیریم که بعداً بخواهیم پاسخگوی 
کسانی باشیم و نتوانیم جواب بدهیم. بنابراین روند توسعه کشور 
به شــدت به تاخیر می افتد و نیروها سرخورده می شوند و طبیعتاً 

عواقب آن برای کشور هزینه های طاقت فرسایی دارد. 
Ó  با توجه به اینکه به نوعی کشور ما نیز درگیر جنگی است 

که در خاورمیانه در حال رخ دادن اســت، نظر شما درباره 
آثار چند دهه تعلیق و خلســه آن در ســطح بین المللی و 

منطقه چیست؟
فکــر نمی کنم در هیــچ زمانــی و تاریخی، جنــگ بتواند حالت 
فیصله بخش داشته باشد؛ به استثنای مواردی مانند جنگ جهانی 
دوم که یک طرف به طور قاطع به پیروزی رسید. جنگ ها معمولًا 
تنها با نابودی کامل یک طرف فیصله بخش می شوند که در شرایط 
کنونــی بین المللی به نظر من امــکان جنگ فیصله بخش وجود 
ندارد. مثاً در جنگ ایران و عراق هم نتیجه فیصله بخشی نداشت 
و اتفاق دیگری افتاد و آن هم نابودی صدام به واســطه آمریکا بود. 
الان در شــرایط فعلی منطقه خاورمیانه هیچ یک از بازیگران قادر 
به یک پایان فیصله بخش برای اتفاقی که افتاده نیستند؛ بنابراین 
شرایطی که الان وجود دارد هرچند که شکی به شرایط قبلی وارد 
شده اما این شک به معنی رفتن به وضعیت فیصله بخشی نیست و 
همچنان نیازمند یک شرایطی هستیم که در آن تعادل پایدار ایجاد 
شود. ما در سیاست خارجی هم بسیار با تعادل پایدار فاصله داریم. 
الان تعادل شکننده ای وجود دارد و نیروها همه در حال آماده باش 
هســتند و یک جور صلح مسلح در منطقه وجود دارد. به نظر من 
نمی شــود انتظار داشت در کوتاه مدت مســائل خیلی عمده ای 
مثل مســئله فلســطین، مســئله اختاف ایران و اعراب، مسئله 
افراط گرایی مذهبی و امثال اینها در منطقه حل شود؛ چراکه هر 
کسی سودای خودش را دارد و از آن طرف هم سیستم جهانی نه 
دوقطبی و نه تک قطبی و نه چندقطبی اســت، بلکه هنوز هم در 
حال نوسان اســت و معلوم نیست حل و فصل اختافات چگونه 
باید باشــد. بنابراین در روابط بین المللی نیز تا سال های طولانی 
این وضعیت شــکننده و ناپایدار را برای رســیدن به تعادل پایدار 

خواهیم داشت. 
Ó  حالا هم در سیاســت خارجی تمــام رایزنی ها در زمینه 

جنــگ متمرکــز شــده اســت و پیگیــری سیاســت های 
گره گشــایی در زمینه رفع تحریم ها و رسیدگی به مسئله 
FATF به محاق رفته است. فکر می کنید توجه نکردن به 

این موضوعات چه ضررهایی برای کشور خواهد داشت؟
در ارتباط ما با غرب چند مسئله از جمله مسئله انرژی هسته ای، 
به قول غربی ها پشــتیبانی ایران از تروریسم، مسئله حقوق بشر 
و... وجــود دارد که روی میز غربی ها اســت و آنهــا به خاطر این 
مســائل ما را تحت فشــار قرار می دهند. اما مسئله اصلی به نظر 
من اسرائیل است. تا زمانی که مسئله اسرائیل حل نشود و ایران 
به عنوان طرف اصلی اسرائیل در منطقه و نه اعراب وجود داشته 
 FATF باشد، هر کاری از مذاکره هســته ای گرفته تا پیوستن به
و... اســرائیل اجازه نخواهد داد که روابط عادی بین ایران و غرب 
برقرار شــود و این مسئله همچنان ادامه دارد. یعنی همین امروز 
اگر اعام شــود ما به FATF پیوســتیم و می خواهیــم به برجام 
برگردیــم و تحریم ها را لغو کنیم به شــما اطمینــان می دهم این 
اتفاق نخواهد افتاد چراکه مســئله اصلی، امنیت اسرائیل و حل 
مسئله اسرائیل است. تا زمانی که مسئله اسرائیل حل نشود که 
به دو شــکل می تواند برای ایران حل شود؛ یا اینکه ایران مواضع 
خود را نســبت به اســرائیل تغییر دهد که این با نظام کشــور ما 
محال اســت و یا اینکه مسئله اسرائیل و فلسطین به یک فیصله 
در شــرایط صلح برسد که چشــم اندازی برای این هم نمی توان 
دید. تا این نباشد هرچقدر هم دنبال موضوعاتی مانند مذاکرات 
هســته ای و FATF برویم، هیچ یک از مسائل ما حل نخواهد شد 
و تحریم ها اگر تشدید نشوند، کمتر هم نخواهند شد. بنابراین ما 
نباید واقعیت را کنار بگذاریم و اگر این چنین باشــد، طبیعتاً باید 
همچنان در شرایط تحریم و مشکات موجود باشیم و این وضعیت 
باتکلیفی و توقف توسعه ایران و فشارهایی که بر مردم وجود دارد 

ادامه خواهد داشت.
Ó  دولتمردان ما باید چه سیاستی در پیش بگیرند تا از این 

وضعیت معلقی که چه در زمینه سیاست های داخلی و چه 
سیاست های خارجی که اولویت کشور است خارج شویم؟
عمل به این شــعاری که آقای پزشــکیان مطرح می کنند، یعنی 
وفاق و جلب اعتماد مردم بســیار مهم اســت، حالا کــه از خارج 
تحت فشــار هســتیم حداقل باید از داخل یکپارچه باشیم و اگر 
واقعاً همه پشــت سر دکتر پزشکیان جمع شوند و کاسبان تحریم 
از منافع خود چشم پوشــی کنند و مردمی که چه رای دادند و چه 
رای ندادند کمک کنند و فشار نیاورند تا پزشکیان به وعده هایی که 
در انتخابات داده به طور کامل عمل کند و حاکمیت برای عمل به 
این وعده ها از ایشان پشتیبانی کند و داخل کشور منسجم شود، 
درصــدی از راه را جلو رفته ایم و برای حل مســائل خود با دنیا نیز 
قدرت بیشتری داریم. اما اگر از داخل ضعیف باشیم و مردم پشت 
ســر حاکمیت نباشند و از خارج هم تحت فشار قرار بگیریم، حل 

مشکات بسیار دشوار می شود. 

مسعود سپهر استاد علوم سیاسی:

هراس دولت ها از گرفتن تصمیمات سخت 
ما را در حالت تعلیق نگه می دارد

شکل گرفته است، حرکتی آهسته و تعلیقی را در 
پی گرفته اند و هنوز به این مسئله آگاه نیستند که 
تزریق قطره چکانی سیاست ها و یا پاسخ محدود 
و جســته و گریخته به مطالبات مردمی خشــم و 
ســرخوردگی عمومی را نه تنها کاهش نمی دهد 
بلکه در مواردی می تواند در بیشــتر شدن آن هم 
موثر باشد. برای نمونه زمانی که سخنگوی دولت 
از صبــوری برای رفع فیلترینگ ســخن می گوید 
و معلوم نیســت که ایــن صبر تا چــه زمانی باید 
ادامه داشته باشــد، تحملِ مردم در آستانه لبریز 
شدن اســت و اســتهاک فرآیند فعلی بر زندگی 
مردم ســایه افکنده و موجب کاهش نارضایتی و 
حتی اعتماد )با توجه به وعده هایی که از ســوی 
مســئولان داده شــده( می شــود. در پــی موارد 
مختلــف دغدغه های آینــده مبهمــی در انتظار 
جامعــه اســت؛ مثاً اگر تــوانِ دولتــی که وعده 
رفع فیلترینگ را داده به فشــارهایی که از ســوی 
رادیکال ها به آنها وارد می شــود اندک باشد، موج 
بزرگتر اعتراضات و بحران های عظیم تری هستند 
که کشــور را در بر می گیرند. بــرای نمونه یکی از 
دلایل موج بلند مهاجرتی که در ســال های اخیر 
در کشور ایجاد شده است، همین شرایط تعلیقی 
اســت که در اجرای سیاست های داخلی و حتی 
تصمیم گیری های بین المللی ایران چه در سطح 
منطقه و چه در سطح جهانی، ایران را بسیار منزوی 
کرده اســت و معلوم نیست که آیا این شرایط قرار 
اســت تا ابد ادامه داشته باشد و یا بالاخره شاهد 
گشــایش هایی در وضعیت سیاست های داخلی 
و خارجی کشــور باشیم. تعلیق در تصمیم گیری 
برای خواســته ها و نیازهای اساسی مردم و کشور 
موضوع گزارشی است که هم میهن به آن پرداخته 
و گفت وگویی با اساتید حوزه علوم سیاسی در این 

زمینه داشته است که در ادامه می خوانید.


